

OUG nr. 31/2024 a fost adoptata - Noi modificari ale Legii nr. 296/2023

În Monitorul Oficial al României nr. 274 din data de 29 martie 2024, a fost publicată Ordonanța de Urgență nr. 31 din 28 martie 2024 adoptată de Guvernul României pentru reglementarea unor măsuri fiscal-bugetare și pentru modificarea și completarea unor acte normative. Prin acest act normativ se aduc noi modificări asupra prevederilor Legii nr. 296/2023 privind unele măsuri fiscal-bugetare pentru asigurarea sustenabilității financiare a României pe termen lung.

Astfel, în ceea ce privește serviciile comunitare de utilități, serviciile publice județene și locale “Salvamont”, serviciile publice de salvare acvatică - salvamar și posturile de prim ajutor și serviciile publice comunitare locale/județene de evidență a persoanelor, autoritățile deliberative la nivelul unităților/subdiviziunilor administrativ-teritoriale ale administrației publice locale pot hotărî ca acestea să își continue activitatea în forma organizatorică actuală, chiar dacă nu îndeplinesc condițiile cumulative impuse prin dispozițiile art. XXIX, alin. (1) din Legea nr. 296/2023.

Prin excepție de la prevederile alin. (1) ale art. XL din Legea nr. 296/2023, s-a stabilit ca pentru personalul ale cărui salarii lunare nete sunt de până la 8.000 lei inclusiv, care, la data intrării în vigoare a legii, beneficiau de un nivel al drepturilor de hrană/indemnizației de hrană/tichetelor de masă/norme de hrană, denumite generic «drepturi», peste limita prevăzută la alin. (1), respectiv contravaloarea a două salarii minim brute pe țară/an/persoană valabile la data de 1 ianuarie 2019, drepturile se pot acorda până la nivelul aflat în plată la data intrării în vigoare a legii.

Tot ca excepție, dar de la prevederile alin. (1) ale art. XLI din Legea nr. 296/2023, s-a hotărât ca operatorii economici, inclusiv filialele acestora, să poată acorda drepturi de hrană/indemnizație de hrană/tichete de masă/norma de hrană, indiferent de denumirea acestora, pentru personalul ale cărui salarii lunare nete sunt de până la 8.000 lei inclusiv, precum și cheltuieli sociale pentru tot personalul, în limita maximă stabilită la art. 25 alin. (3) lit. b) din Legea nr. 227/2015 privind Codul fiscal, cu modificările și completările ulterioare. Cheltuielile reprezentând drepturi de hrană/indemnizație de hrană/tichete de masă/norma de hrană, indiferent de denumirea acestora, trebuie să respecte limita a două salarii minim brute pe țară/an/persoană valabile la data de 1 ianuarie 2019.

În ceea ce privește voucherele de vacanță, a fost modificată baza de calcul de la salariul lunar net la salariul de bază net din luna anterioară acordării acestora.

Sesizam faptul ca toate aceste modificarile ale prevederilor Legii nr. 296/2023 nu sunt de natura a imbunatatii cadrul legal. Din contra, numeroasele si importante modificari adoptate genereaza confuzie in interpretarea si aplicarea normei legale, ceea ce nu face decat sa demonstreze inaplicabilitatea Legii nr. 296/2023 in conditiile economico-sociale actuale.

Florian Constantin RADU / Presedinte SAPAS / 29.03.2024